
 
     

ACTA DE LA SESSIÓ  EXTRAORDINÀRIA DE PLE DE 30 DE  SETEMBRE 
DE 2024

Identificació de la sessió

 Caràcter: extraordinari
 Data: 30 de setembre de 2024
 Horari: de 13.50 h a 14.55 h 
 Lloc: sala de sessions de l’Ajuntament 
 Convocatòria: primera i única

Assistents (16)

Batle – President    
Miguel Nadal Vaquer

Tinents de Batle
Primer tinent de Batle:  Carlos Darder Rosell
Segona tinent de Batle: Maria del Mar Castañer Lozano
Tercera tinent de Batle:  Andrea Pomar Capó
Quart tinent de Batle:   Juan A. Lorente Torres
Cinquè tinent de Batle: José Porcel Fiol 

Regidors
Antònia Frau Crespí
Gabriel Barceló Munar
Llum Castañer Morenilla
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Aurora Torrens Horrach
Jaume Mateu Lladó 
Sandra Montaner Mas
Laura Celià Gelabert
Esther Alfonso Peláez

Absents
Sebastián Luis Aguiló Roig

Secretària
M. Delia Clar Barceló

Ordre del dia

Primer i  únic.  Desestimació  de l’al·legació  i  aprovació definitiva  de l’expedient 
4713/24 de crèdit extraordinari a càrrec el romanent de Tresoreria 2023
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Pren la paraula la senyora Alfonso i diu que el senyor Aguiló, el seu company, no ha 
pogut assistir. Explica que el seu partit, Seny i Sentit, no està en contra de l'aprovació 
del màxim d'inversions possibles, però sí del destí del romanent. Entén que els crèdits 
extraordinaris  s’haurien  de  destinar  a  l'execució  de  propostes  extraordinàries,  i  no 
constituir una simple prolongació del pressupost. 
Exposa que els punts 1 i 2 del seu escrit d'al·legacions fan referència a la necessitat 
d'inversió en el mercat, que quan era a l’equip de govern municipal s’havia acordat amb 
el PP realitzar amb el POS les següents inversions: 
100.000 € euros per a la millora de carrers; 190.000 € per a enllumenat públic; 15.000 € 
per  a  projecte  de  millora  del  Mercat  i,  210.000  €  per  al  trasllat  de  la  peixateria, 
instal·lació  de  bancs  i  millora  de  l'accessibilitat.  Afegeix  que,  malgrat  això,  s'ha 
assabentat per premsa que actualment només hi ha una previsió d'inversió en el canvi 
d'ubicació de la peixateria, i vol saber si s'ha modificat el compromís contret ells.
Diu que el punt 3 és sobre les Escolàpies, on sembla que la rehabilitació haurà de fer-se 
únicament  amb  les  aportacions  dels  sollerics,  ja  que,  malgrat  es  prevegi  el  seu 
finançament amb l'Impost de Turisme Sostenible demana què passarà si la subvenció es 
denega i no hi hagi euros. Es lamenta perquè li sembla que les preferències han canviat 
en relació al Mercat i a les Escolàpies. 
Continua  assenyalant  que en  el  punt  4  de l'escrit  d'al·legacions  se sol·licita  que es 
destini una partida important del romanent a una inversió immediata i urgent per a la 
reforma i manteniment de la coberta del teatre Fantasio. Li preocupa que col·lapsi i 
acabi  esfondrant-se  com  el  Defensora.  Remarca  que  és  una  inversió  que  s’hauria 
d’haver fet fa anys i que, l’any passat, Seny i Sentit va donar suport a la proposta del 
regidor de Patrimoni de cessió de l'explotació a un grup de personalitats del món de la 
cultura  i  del  cinema.  Considera  urgent  la  reparació  de  l'edifici  i  la  redacció  d’un 
projecte per al qual hauria de reservar-se una partida immediatament.
Finalitza exposant que en el punt 5 se sol·licita una partida per a destinar-la a la urgent i 
indispensable instal·lació d'un ascensor en el MUCBO, Museu de Ciències. Li consta 
que l'import de la subvenció actual ,  totalment insuficient,  va ser motiu pel que va 
quedar deserta la licitació. Creu que la situació és insostenible, que quan hi ha visites de 
les escoles els professors han de carregar a l’esquena el al·lots sense mobilitat per falta 
d’accessibilitat a les plantes superiors.  Conclou dient que no es una petició sinó una 
súplica,  que  fa  vergonya  aquesta  situació  i  insisteix  que  hauria  d'augmentar-se  el 
pressupost per a poder licitar l’ascensor.  
El batle intervé per puntualitzar que durant cinc anys ha sigut Seny i Sentit qui s’ha 
encarregat  de  la  gestió  per  instal·lar-lo,  i  que el  PP només fa  4 mesos que està  al 
capdavant. 
El  senyor  Mateu  afirma  que  és  un  expedient  que  se  sap  com acabarà,  se’n   posa 
l’assumpte sobre la taula per després decidir unilateralment. Està d’acord amb el senyor 
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Nadal (batle) sobre Seny i Sentit en què han estat al capdavant d’aquest tema durant 
cinc  anys.  Tanmateix,  afegeix,  és  el  PP qui  s'ha  fet  càrrec  dels  romanents  i  que, 
contràriament  al  seu  parer,  s’han  aprovat  les  partides  en  funció  de  les  necessitats 
puntuals dels regidors, sense fer-ne un plantejament global, la qual cosa ens ha duit a la 
situació actual del municipi.  Com va dir a un ple anterior diu que aquesta no és la 
manera de treballar i que malgrat l'escrit presentat per Seny i Sentit recull actuacions 
que necessiten  ser  satisfetes  de manera  urgent,  les  considera  resultat  de la  relació 
contradictòria que han mantingut PP i Seny i Sentit. Continua i diu que es fa palesa la  
manca de col·laboració amb l’oposició i  considerar-la simple espectadora. Al seu judici 
seria  necessari  en  un  futur  fer  acords  conjunts  per  dur  a  terme  millors  projectes 
d'inversió. 
Finalitza per dir que el PP du cinc anys aprovant romanents per un valor proper al milió 
d'euros  anuals  i  que,  malgrat  haver  manejat  tants  doblers,  passant  pels  carrers  no 
s'aprecia cap millora. 
El senyor Darder li replica dient que no serà perquè el senyor Porcel no passegi pels 
carrer.
El senyor Mateu respon dient que ha exposat la situació actual i que cal prendre’s les 
coses amb menys nervis.   
La senyora Celià intervé i recorda que a l’anterior ple ja va destacar que el romanent 
prové de la butxaca dels sollerics. Que es pot considerar un premi  per no haver-se 
gastat abans. Diu que això no va passar quan ella formava part de l'equip de govern, 
entre els anys 2015 i 2019, per culpa del senyor Simarro, ja que a conseqüència de la 
seva  gestió  com  a  batle  l'Ajuntament  va  haver  de  sotmetre’s  a  un  pla  d’ajust  i  
d’estrènyer-se el cinturó i només efectuar inversions financerament sostenibles. Diu que 
li agradaria consensuar el romanent, que l’augment de la capacitat d'inversió no s'ha 
traduït en una transformació del poble, ni en millora de zones verdes ni en actuacions 
per a facilitar l'accés a l'habitatge, per exemple. Conclou afirmant que el PP-regidor no 
adscrit contínuament apliquen la política de passar per damunt, desestimen totes les 
al·legacions i suggeriments amb el pretext què són motius tècnics i en cap moment 
responen amb criteris polítics. Malgrat que Seny i Sentit hagi estat governant cinc anys, 
votaran en contra. 
La senyora Alfonso matisa que ella només ha format part de l’equip de govern durant 
aquesta legislatura. 
La senyora Celià replica per dir que el senyor Aguiló sí que en du 5 d’anys, i que les 
propostes que conté l'escrit d'al·legacions formen part del programa electoral de MÉS, 
per  la  qual  cosa  estan  a  favor  d'elles  i,  per  tant,  votaran  en  contra  de  la  seva 
desestimació. 
El batle afirma que el seu partit sí s'ha preocupat pels problemes d'accés a l'habitatge i  
diu venir de Palma on ha signat un conveni a la Direcció General d'Habitatge per a la 
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construcció  de  dotze  habitatges.  Reconeix  que  no  són  moltes  però  que  és  un 
començament.  
Pren la paraula la senyora Pomar i analitza diferents qüestions. En primer lloc s’ha 
dirigit a la senyora Celià i li recrimina no saber en quina economia viu quan afirma que 
el romanent és un premi. Diu que actualment la despesa s’ha disparat i que amb els 
doblers s’han satisfet demandes que ha fet el poble, i no s’han malgastat en viatges. 
Sobre Seny i Sentit els reclama més serietat. Diu que el senyor Aguiló, absent avui del 
ple, tampoc va assistir a la comissió informativa de 20 de setembre, en la qual ja van 
discutir aquests assumptes i se’n va explicar les causes i destí del romanent.  
Continua dient que la senyora Alfonso xerra de vergonya sense recordar, com ha dit la 
senyora Celià, que quan l’any 2019 era amb el senyor Aguiló a l’equip de govern es va 
aprovar una partida per a la instal·lació de l'ascensor i va ser ell  mateix qui era al 
capdavant d'aquest projecte, que va fracassar en quedar desertes dues licitacions, en els 
anys 2020 i 2021. Que després del segon intent el senyor Aguiló va assistir a una Junta 
de Govern en què va afirmar que ho solucionaria instal·lant un muntacàrregues, no un 
ascensor,  de manteniment  inferior,  i  deixar així  una partida suficient  per  evitar  una 
licitació deserta. Finalment, lamenta l'absència del senyor Aguiló i diu desconèixer qui 
té menys vergonya ja que el problema de carregar amb els al·lots sense mobilitat ja hi 
era en temps en què ell governava. 
Pregunta si  la senyora Alfonso li  ha dit  pesada o si  ha entès malament i  aquesta li 
respon que ho ha entès malament.
Reprèn la paraula, la senyora Pomar, i diu que seguirà sent pesada i que quan la senyora 
Alfonso  va  registrar  l’escrit  d’al·legacions  ja  estava  avisada  d’una  possible 
desestimació perquè les causes d'oposició són taxades per la Llei d'hisendes locals, que 
el romanent no pot recollir partides duplicades, com seria el cas d'estimar-se la seva 
sol·licitud perquè totes les seves propostes ja han estat objecte de sol·licitud mitjançant 
subvenció. A més, afirma que per dotar una partida d'execució d'obres ha d'haver-hi 
prèviament  un projecte  tècnic  perquè,  en  cas  contrari,  acaba  sent  inexecutable.  Per 
acabar diu que intentarà solucionar la qüestió de l'ascensor i que abans de xerrar de 
vergonya cal tenir les coses molt clares, perquè si no hi ha el perill de capgirar-les. 
Reclama serietat en xerrar de pressupostos, sobretot si ja s’han discutit els assumptes en 
comissió informativa.  
El senyor Porcel, dirigint-se a la senyora Celià diu manifestar amb tot el respecte que 
quan ella formava part de l’equip de govern tot el que feia estava bé, i que per això no 
entén  com va  perdre  les  eleccions.  Creu  que  és  per  no  saber  vendre’s.  Finalment, 
centrant-se en l'al·legació considera que a la comissió informativa es va exposar que la 
sol·licitud no s'ajustava a dret i, per tant, votarà a favor de la desestimació. 
La senyora Celià mostra la seva contrarietat perquè el batle amplia el torn de paraules i 
aquest li respon que és el seu costum deixar intervenir-hi tothom.
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El senyor Darder intervé i diu que el romanent puja a prop d’un milió i mig, i que la 
proposta  de  Seny i  Sentit,  de  dur-se  a  terme,  suposaria  un  increment  d’impossible 
d’execució.  Considera  erroni  que  la  senyora  Alfonso  digui  que  l’única  intervenció 
prevista al mercat és el canvi de lloc de la peixateria. Diu que al POS, a proposta dels  
tècnics, s’han inclòs d’altres d’actuacions,  i cita  la instal·lació d'un ascensor,  d'una 
escala interior o de nous banys.
Per  altra  banda,  dona  la  raó  a  MÉS i  PSOE en  afirmar  que  el  senyor  Aguiló  no 
demostra interès, donada la seva absència tant de la comissió informativa com de ple, 
que va tenir cinc anys per arreglar tots aquests temes i que ara demostra molt interès per 
qüestions a les que abans no en prestava.
Diu que s’està treballant amb les subvencions, sobretot de manteniment dels edificis 
municipals, que les obres -cosa que es demana a l'escrit d'al·legacions-  per necessitar 
d'un projecte, en cas d'incloure-les al romanent, s’haurien de licitar abans de final d'any, 
essent d’impossible execució també per motiu de terminis. 
Retreu a la senyora Alfonso haver presentat l’escrit quan acabava el  termini perquè 
entén que això provoca una demora en el còmput de tots els termes i fa perillar la 
viabilitat del romanent, i li reclama serietat.
Responent al senyor Mateu respecte de l’afirmació que l’aplicació del romanent no és 
visible als carrers, diu que s’han fet reparacions a parcs, voreres i asfaltat més de 190 
carrers, sense comptar d’altres serveis que no són visibles com són el clavegueram i les 
canalitzacions. Finalment, sobre l’afirmació d’augment del nombre de regidors del PP 
en  comparació  amb el  PSOE,  no  entén  que  sigui  dolent.  Diu  que  s’han esforçat  i 
treballat  molt  pel  sollerics,  reparats  molts  de  carrers,  i  que  han  renunciat  a  dues 
direccions generals a diferència del que va fer el senyor Mateu, a qui a penes se’l  veia 
per l’Ajuntament. 
Intervé la senyora Alfonso per afirmar que l’import del romanent el van conèixer el 7 
de març, temps més que suficient per treballar-hi, que el PP va aturar totes les gestions 
quan Seny i Sentit va deixar l’equip de govern. I de les al·legacions diu que s’hi van 
presentar dins termini. 
Reconeix que el senyor Aguiló formà part de l’equip de govern durant cinc anys, però li 
retreu  al  PP que també ells  en  formaven part.  Diu  del  senyor  Aguiló  que amb un 
pressupost  insuficient  va intentar  solucionar  el  problema de l’ascensor;  que s’hi  va 
provar d’augmentar l’any 2023 incloent-hi més volum d’obres, i que malgrat això va 
ser  d’impossible  adjudicació.  Demana  que  se  solucioni  el  problema  i  diu  que  no 
pretenia  insultar,  sinó  únicament  afirmar  que  fa  vergonya  municipal  la  manca 
d’accessibilitat, i demana disculpes i algú s'ha sentit ofès.
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El senyor Nadal comenta que les afirmacions de la senyora Alfonso semblaven una 
crítica dirigides exclusivament a l'actual equip de govern quan -diu- el  senyor Aguiló 
ha format part d'ell durant cinc anys i treballat sobre aquest tema, i que accepta les 
disculpes. 
La  senyora  Celià  respon  als  comentaris  de  la  senyora  Pomar  en  relació  amb  les 
absències de regidors/es recordant-li que la majoria treballen fora de l’Ajuntament, i 
que  no  poden   escollir  les  dates  dels  plens  o  de  les  comissions,  per  la  qual  cosa 
normalment  les  seves  absències  són involuntàries.  I  afegeix  que les  al·lusions  a  la 
capacitat personal dels regidors/es ho són per manca d’arguments polítics; el que fa que 
el senyor Porcel l’acusi de no saber vendre’s o que la senyora Pomar li hagi dit, en 
sessions anteriors, que no sap ni escriure. Diu que és aquesta absència d’arguments la 
que els fa ficar-se en l’esfera personal.  
El senyor Darder diu que les crítiques que fa ho són sempre dins l’àmbit polític, que no 
té res de personal contra ningú, i que entén que puntualment no s’hi pugui anar a una 
comissió informativa però els recorda el dret a obtenir permís per assumpció de càrrec 
públic.  
La senyora Pomar diu que el termini per convocar plens i comissions, que no siguin 
amb caràcter d’urgència, és de 48 hores, i que l’entén més del suficient per disposar 
d’un permís. Comprèn que n’hi pugui haver una urgència o considerar-se uns terminis, 
però no s’explica l’actitud del  senyor Aguiló perquè no tan sols no va assistir  a  la 
comissió de dia 20 sinó també va presentar una al·legació l’últim dia del termini, i s’ha 
absentat del ple. Finalment, agraeix als Serveis Econòmics i al Serveis Econòmics i al 
departament de Contractació municipals l'esforç realitzat i el que s’haurà de fer a causa 
del retard en l’aprovació del romanent.  
El senyor Porcel, dirigint-se a la senyora Celià, diu que les manifestacions fetes les hi fa 
amb tots els respectes, per la qual cosa no entén hagi tanta crispació, que li agradaria 
una major tranquil·litat, i que s’acceptessin les crítiques al igual com ell ho fa. 
El  senyor  Mateu  pren  la  paraula  per  dir  que  s’han  fet  al·lusions  a  circumstàncies 
personals  i  que  no  n’hauria  de  ser  així,  que  caldria  rebaixar  el  to  en relació  a  les 
al·lusions tant personals com laborals, ja que és una mostra de manca d'arguments. 
Continua assenyalant que va ser director general igual que ho són molts membres del 
PP, com per exemple el batle  d'Escorca, i que només es podrà fer un balanç de la seva 
trajectòria al final de la seva carrera política. Demana, a més, que no s’apliqui doble 
vara de mesurar, com va passar quan a la senyora Montaner, pel retard d’un minut a la  
comissió, se li va cridar l’atenció, mentre que el ple s’ha pogut retardar més de cinc 
minuts sense problema algú.  
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La Sra. Alfonso respon a la senyora Pomar que es podria recriminar la no assistència a 
un ple ordinari, però no a aquest extraordinari que va ser convocat la setmana passada i 
és fàcil que algú hagués prèviament programat un viatge. 
El  senyor  Darder  li  diu  que  el  ple  s’ha  convocat  a  conseqüència  de  l’escrit 
d’al·legacions presentat per Seny i Sentit. 
La senyora Alfonso li reconeix el motiu de la convocatòria de ple però diu que podria 
haver-se convocat qualsevol altre dia, i  esmenta diversos dies. Comenta que la data 
d’un ple extraordinari està predeterminada però no així la de ple extraordinari, i que el 
romanent podria haver-se presentat abans perquè l’import d’aquest ja era conegut pel 
març, a part de què les al·legacions s’hi van presentar dins termini. 
La senyora Pomar diu que, com ja sap el senyor Mateu, a totes les comissions d’hisenda 
es demana puntualitat, i que el procediment és sempre el mateix, si arribada l’hora falta 
algun membre se’l crida i s’hi donen cinc minuts de cortesia, i que això és el que va fer 
amb la senyora Montaner. Afegeix que no vol que se senti ofesa per aquest motiu. 
El senyor Darder,  dirigint-se al  senyor Mateu,  li  diu que ell  mai xerra de qüestions 
personals, que les crítiques que fa són sempre sobre assumptes polítics, actuals o de 
quan aquell governava. Conclou assenyalant que en l’àmbit personal queda a disposició 
dels regidors/es.
El batle manifesta dirigir-se sense acritud a la senyora Alfonso per destacar que l’escrit 
es va presentar dia 12, darrer dia del termini per presentar-lo, i  que ho podia haver 
presentat abans.
La senyora Celià comenta que això no canviaria res i el batle li respon dient que sí, que 
el  retard  suposa  una  sobrecàrrega  de  treball,  tant  dels  Serveis  Socials  com  del 
departament de Contractació. 

Passat a votació, per 9 vots a favor (Partit Popular i regidor no adscrit) i  7 vots en 
contra (PSIB-PSOE, Més per Sóller i Seny i Sentit), la Corporació ACORDA: 

Primer. Desestimar l’escrit d’al·legació presentat pel Grup Seny i Sentit. L’esmentada 
desestimació ve fonamentada en la Memòria de Batlia en la què es posa de manifest 
que les propostes platejades amb viabilitat, tenen altra font de finançament; així com en 
els informes que consten en l’expedient, en els que es posa de manifest que l’escrit 
d’al·legació presentat no encaixa dins els supòsits prevists en la Llei d’hisendes locals.
Segon.  Aprovar  definitivament  el  crèdit  extraordinari  a  càrrec  del  romanent  de 
tresoreria 2023 i publicar l’aprovació definitiva en el BOIB.
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El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.

La secretària                                                                                         Vist i plau
                                                                                                              El batle-president

                                                         

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller,

El batle                                     Davant meu 
                                                 La secretària 

S’ha donat  compte  al  Ple,  a  la  sessió ordinària   de dia  13 de novembre  de 2024 i 
s’aprova per unanimitat.                     

La secretària
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